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Vážení občané, 
v tomto čísle zpravodaje bych chtěl pár slovy popsat uply-

nulý půlrok. 
Největší stavbou letošního roku byla rekonstrukce staré 

provozní budovy na ČOV. Nevyhovující technický stav budovy 
nás přinutil k vyhlášení výběrového řízení pro výběr zhotovi-
tele. Začátkem července byla stavba zahájena. Termín dokon-
čení stavby byl stanoven na 31. 10. 2021. 

Termín se firmě Kontest s r.o. sice nepodařilo úplně dodr-
žet, ale stavba byla předána bez nedodělků se čtrnáctidenním 
zpožděním. Tímto byly dokončeny plánované stavby na ČOV. 
Pro úplnost areálu budeme pořizovat ještě plechové sklady 
na uložení techniky. To ale až v další etapě. 

Po uplynutí více jak roku, kdy nemohlo proběhnout vítání 
občánků, se podařilo přivítat dvacet nových Zakřaňáčků. Vyu-
žili jsme této příležitosti a zasadili za každého malého Za-
křaňáčka první lípy do Aleje života. Doufám, že tak jako jejich 
děti, tak i zasazené stromy budou všem dělat pouze radost. 

Velkou radost mi udělali naši občané a to Tadeáš Benáček 
a Samuel Kindler. Tadeáš se stal mistrem ČR ve třídě Ohva-
le 160  a 1. vicemistrem ve třídě Ohvale 110. Samuel získal 
krásné umístění na Mistrovství republiky dorostenců 
v gymnastickém šestiboji vybojováním třetího místa. 

Oběma gratuluji a děkuji za krásnou prezentaci naší obce. 
 

Potěšující je také to, že už konečně Zásilkovna zprovoznila 
svoje boxy. Máte tedy možnost využívat jejich služby. 

 

Mám tady ještě jednu věc, která se týká vaší informova-
nosti. Snažíme se pozvolna rozběhnout Mobilní Rozhlas. Věří-
me, že bude přínosem a že ho budete využívat. Podrobnosti 
se dozvíte v článku uvnitř zpravodaje. 

 

Bohužel nemám pouze potěšující zprávy. Tak nějak jsme si 
zvykli, že nám někdo čas od času rozbije v čekárně nějaké to 
okno. Nehorázná drzost však je, když nám někdo z čekárny 
ukradne tabulku skla a nahradí ji tabulkou slabší a co je horší, 
tak v jednom rozměru menší. Děti, čekající na autobus do 
vzniklého otvoru strkali ruce, za sklo tahali, takže se mohli 
snadno zranit. Člověk, který to udělal, by se měl stydět. 

 

Abych ale nekončil smutně, tak bych chtěl ještě jednou po-
děkovat našim hasičům za uspořádání krajského branného 
závodu hasičských družstev, mažoretkám, které se velmi sna-
ží o rozšíření svých řad, sokolům za dětský den, který určitě 
potěšil naše nejmenší, paní Drápelové za herničku, zahrádká-
řům za krásnou výstavu, ale především děvčatům ze SPOZ. 
VŠEM SLOŽKÁM MOCKRÁT DĚKUJI ZA JEJICH PRÁCI. 

 

Závěrem bych Vás chtěl pozvat 26. 11. 2021 na rozsvěco-
vání vánočního stromku, 12. 12. 2021 na vánoční koncert 
a 1. 1. 2022 na ohňostroj. 
 

Přeji vám hodně zdraví a krásné dny. 

  Milan Veverka 

Usnesení č. 1/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje následující program zasedání zastupitelstva obce 
Zakřany 
1. Technický bod (jmenování zapisovatele, volba ověřova-

telů, program) 
2. Kontrola úkolů (zatopená komunikace Křiby) 
3. Rozpočtová opatření  
4. Kupní smlouva (prodej pozemků - AZOS) 
5. Smlouva o smlouvě budoucí (el. přípojka p. Kunc) 
6. Příkazní smlouva (služby v oblasti dotací) 
7. Kupní smlouva (pozemek p. č. 18) 
8. Zajištění spolufinancování sociálních služeb 
9. Žádost o použití prostředků z investičního fondu školy 
10. Smlouva o dílo na provozování ČOV a kanalizace 
11. Žádost o poskytnutí finančního daru 
12. Smlouva o smlouvě budoucí (el. přípojka p. Barák) 
13. Příkazní smlouva Via Consult 
14. Cenová nabídka (multifunkční hřiště) 
15. Darovací smlouva (AZOS) 
16. Žádost o dotaci na MMR (workout) 
17. Ukončení smlouvy o dílo 

Usnesení č. 2/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
vzalo na vědomí kontrolu úkolů (na místní komunikaci 
„Křiby“ se drží po deštích voda na velké ploše – úkol trvá) 
 
Usnesení č. 3/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany  
vzalo na vědomí rozpočtová opatření č. 6 a 7/2021 
 
Usnesení č. 4/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje Kupní smlouvu na prodej pozemků p. č. 843/22, 
843/70, 843/89, 843/90, 843/106 a 850/1 firmě AZOS s. r. o., 
v částce 172.000,00 Kč bez DPH.  
 
Usnesení č. 5/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany  
schvaluje Smlouvu o smlouvě budoucí č. ZN-
001030067811/002-DURP o zřízení VB. 
 



Usnesení č. 6/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje Příkazní smlouvu o podmínkách poskytování služeb 
v oblasti dotačního managementu projektu „Zakřany – pro-
dloužení sítí a komunikace“ s firmou Vodohospodářský rozvoj 
a výstavba a. s. 
 

Usnesení č. 7/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany  
schvaluje   Kupní smlouvu na pozemek p. č. 18, o výměře 
72 m2, v částce 200 Kč/m2. Celá kupní cena činí 14 400,- Kč.  
 

Usnesení č. 8/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
po projednání a v souladu s ustanovením §84 odst. 4 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů, schvaluje systém spolufinancování sociálních slu-
žeb pro správní obvod ORP Rosice, který se zakládá na aktu-
álně platných Pravidlech financování sociálních služeb 
v Jihomoravském kraji pro léta 2021 – 2022. Příslib spolufi-
nancování pro rok 2022 se týká těchto poskytovatelů sociál-
ních služeb: Penzion pro důchodce Rosice, PO, pečovatelská 
služba, identifikátor služby 5072219, přepočtený úvazek pří-
mé péče dle počtu klientů 0,05, v částce 7 128,- Kč, Paspoint, 
z. ú., raná péče, identifikátor služby 1570739, přepočtený 
úvazek přímé péče dle počtu klientů 0,1, v částce 14 933,- Kč, 
Paspoint, z. ú., osobní asistence, identifikátor služby 
9977309, přepočtený úvazek přímé péče dle počtu klientů 
0,12, v částce 4 666,- Kč, Slezská diakonie, raná péče, identifi-
kátor služby 9734991, přepočtený úvazek přímé péče dle po-
čtu klientů 0,04, v částce 5 973,- Kč. 
 

Usnesení č. 9/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje Žádost o použití prostředků z investičního fondu 
školy a změnu části provozního příspěvku na příspěvek inves-
tiční. 
 

Usnesení č. 10/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje   Smlouvu o dílo č. 10/21na provozování ČOV a ka-
nalizace v Zakřanech od firmy Magic Water s. r. o., v částce 
72 000,- Kč bez DPH za kalendářní rok a zároveň ukončení 
Smlouvy o dílo č. 01/17 bez udání důvodu. 
 

Usnesení č. 11/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje Žádost o poskytnutí finančního daru z rozpočtu ob-
ce pro volejbalisty ze Zakřan v částce 15 000,- Kč. 
 

Usnesení č. 12/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje   Smlouvu o smlouvě budoucí č. ZN-
001030070160/002-DURP o zřízení VB.  
 

Usnesení č. 13/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje Příkazní smlouvu na veřejnou zakázku s výběrem 
dodavatele v rámci veřejné zakázky s názvem: Obec Zakřany 
– prodloužení místní komunikace p. č. 713/5, 1558, 1559 
a inženýrských sítí s firmou VIA Consult a. s.  
 

Usnesení č. 14/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje zahájení přípravných prací pro stavbu víceúčelové-
ho hřiště (projektová dokumentace, stavební povolení a do-
tace).  
 

Usnesení č. 15/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje Darovací smlouvu od firmy AZOS, s. r. o., a přijímá 
dar v částce 80 000,- Kč. 
 

Usnesení č. 16/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje podání žádosti o dotaci na realizaci projektu WOR-
KOUT ZAKŘANY do podprogramu Podpora obnovy a rozvoje 
venkova pro dotační titul 117D8210H Podpora budování 
a obnovy míst aktivního a pasivního odpočinku. 
 

Usnesení č. 17/4/2021: 
Zastupitelstvo obce Zakřany 
schvaluje ukončení Smlouvy o dílo č. 01/17 s RNDr. Mirosla-
vem Veselým ke dni 31. 8. 2021.  
 
Zápisy z jednání zastupitelstva Obce Zakřany jsou v souladu 
s § 16 odst.2 písm. e) zákona o obcích pro občany obce, kteří 
dosáhli věku 18 let a pro fyzické osoby, které dosáhly 18 let 

a vlastní na území obce Lukovany nemovitost, k nahlédnutí 
v kanceláři Obce Zakřany v úřední hodiny. 

 
Ve dnech 8. – 9. října probíhaly v České republice volby do Poslanecké sněmovny.  
V naší obci byla volební místnost, jako tradičně, v sále Obecného úřadu. Stejně jako v celé republice, i u nás byla patrna hned 

první volební den nebývalá účast voličů. K urně přišlo velké množství mladých lidí. Mezi nimi byli mnozí, kteří, ač dávno plnoletí, 
navštívili volební místnost poprvé. Těch, kteří využili své právo rozhodnout o budoucích zákonodárcích, bylo nakonec krásných 
66,5 % z celkového počtu 618 voličů. 

Prvovoliči z řad čerstvě dospělých obdrželi od volební komise malou pozornost.  
A jaké byly výsledky? 

Petra Grzebinská 



Po 30 letech spolehlivého provozu naší staré ČOV, která byla v širokém okolí jedna z prvních, ji nahradila koncem loňského 
roku technologie nové ČOV.  

„Stará“ ČOV byla vybudována v letech 1985 – 1988 Okresním stavebním podnikem s nemalým příspěvkem brigádnických ho-
din zakřanských občanů. Což dokládá i zápis v kronice obce z roku 1987.  

Do ČOV ústila kanalizace z téměř celé obce dělenou a nedělenou 
kanalizací. „Stará“ ČOV byla schopná až do svého konce v roce 
2020 čistit odpadní vody v dostatečné kvalitě. Bohužel již nebyla 
schopna zvládat čištění při zvýšeném nátoku a separovat fosfáty 
z pracích prostředků a hnojiv. 

Za překračované hodnoty hrozily do budoucna od Povodí 
Moravy nemalé pokuty.  Proto bylo zastupitelstvem obce 
v roce 2016 rozhodnuto, že bude stará technologie vyměněna 
za novou. Společně s výstavbou nové ČOV bylo rozhodnuto 
o výstavbě nové splaškové kanalizace na návsi kolem rybníku. 
Tam byly do té doby splašky společně s povrchovou vodou 
odváděny přímo do Zakřanského potoka. 

Nejprve bylo třeba vypracovat projektovou dokumentaci. 
Ve výběrovém řízení koncem roku 2016 byla vybrána firma Ing. Jaroslav Stupka, která již v té době měla zkušenosti 
s projektováním a dohledem nad výstavbou několika ČOV.  

Projektová dokumentace dospěla až ke stavebnímu povolení a bylo možno zažádat o dotaci z Operačního programu Životní 
prostředí. Dotace z toho programu činila 85 % z uznatelných nákladů. 

Poté v létě roku 2019 následovalo výběrové řízení, ve 
kterém zvítězila firma VHS Brno a.s. Samotné práce na nové 
ČOV a odkanalizování návsi započaly koncem roku 2019 a k 
předání obou staveb ke zkušebnímu provozu došlo 
v prosinci 2020. Nyní probíhá poslední období zkušebního 
provozu a předpokládá se, že nová ČOV bude zkolaudována 
začátkem roku 2022. 

Podpora ze strany Minister-
stva životního prostředí činila 
9 013 541 Kč a náklady rozpoč-
tu obce činily 1 590 625 Kč. 

Během stavby nové ČOV se 
rozhodlo, že namísto rekon-
strukce staré provozní budovy 
se postaví raději budova nová. Obec tím získá lepší zázemí pro své pracovníky a dílnu pro opravu 
techniky v majetku obce. 

Věříme, že tak jak stará ČOV dlouhá léta obci sloužila, tak i naše nová ČOV bude spolehlivě čistit 
odpadní vody v obci vyprodukované. 

Ing. Vladimír Veleba, místostarosta obce 



Tak jako každý rok s přibývajícími plískanicemi a mrazivými 
větry nám začala, u těch otužilejších domácností, teprve začí-
ná topná sezona.  

Letos ji budeme vzhledem k rostoucím nákladům na energie 
vnímat znatelněji než v uplynulých letech. S touto skutečností 
zřejmě pocítíme citelněji spalování odpadů, které rozhodně 
do ohně nepatří. Ano, myslím tím pálení všeho, co hoří 
a co kotel, nebo kamna pojmou.  

Nejeden z vás občanů Zakřan se s tímto fenoménem 
„spořivosti „setkal, buď ve svém blízkém okolí, nebo při po-
hledu na jednotlivé komíny domů během odpolední procház-
ky. 

Ti, kdo ještě nepocítili sladko v ústech a šimrání v nose po 
15 až 20 minutách na „čerstvém vzduchu“, se mohou považo-
vat za ty šťastnější občany naší obce. Ti ostatní, kteří mají ve 
svém okolí souseda, který není tolik shovívavý k ostatním ví, 
o čem mluvím.  

A protože apel na nějaké uvědomělé chování u těchto 
„ekologicky smýšlejících spoluobčanů „nefunguje, využil jsem 
příležitosti a zeptal se pana starosty, zda existují nějaké pra-
vomoci obce, jak může pomoci v této situaci. 

 

Dobrý den pane starosto, můžete prosím odpovědět obča-
nům, zda je nějaká možnost, jak může obec tuto záležitost 
řešit? Dává legislativa obci, nějaké pravomoci, jak pomoci 
občanům s tímto ožehavým problémem? 

Ochrana ovzduší je velkým problémem po celém světě a sou-
časná energetická situace, tomu ještě nahrává. Spalování ne-
vhodných karcinogenních materiálů je nepřípustné a sobecké. 

Obec může formou OZV zakázat spalovat na území obce tako-
vé materiály, nemá však pravomoc dokázat, že právě vycháze-
jící kouř z komína nemovitosti je ten nepřípustný. 

 

Dalším dotazem, který s touto záležitostí souvisí je, zda obec 
vydávává z „ekodvora“ ke spalování zbytky lepeného, lako-
vaného nábytku, nebo jiné odpady k pálení spoluobčanům? 
Tento dotaz jsem vznesl na základě informace, že tomu tak 
do nedávna bylo. Můžete se prosím vyjádřit k této informa-
ci? 

Tato otázka by měla být směřována spíše na správce sběrné-
ho místa. Jak jsem uvedl v předcházející odpovědi, spalování 
takových materiálů je nezodpovědné a hlavně nebezpečné 
našemu zdraví. Pokud se tak dělo, což nemůžu osobně potvr-
dit, protože jsem nikoho neviděl tento materiál odvážet, 
můžu však říci, že už se to opakovat nebude.  
 

Posledním bodem a závěrečnou otázkou, která sice přímo 
nesouvisí s topnou sezonou, ale týká se pálení odpadů před 
hřbitovem. Jedná se o dekorativní stuhy, pogumované dráty 
z věnců, plastové obaly svíček a jiné umělé a rostlinné mate-
riály. Pohled na toto místo spíše připomíná černou skládku 
s tmavě doutnajícími oharky plastů a zbytků věnců dlouhé 
hodiny po zapálení. Jistě se shodneme, že tento akt není 
minimálně důstojný tomuto místu.  Myslím, že jinak ekolo-
gicky smýšlející obec, soudě dle mnoha rozmístěných kontej-
nerů na tříděný odpad, by měla řešit likvidaci hřbitovního 
odpadu jiným způsobem než jeho pálením. Lze řešit napří-
klad přistavením kontejnerů na odpad a jejich likvidaci 
ve společnostech k tomu určených. Jedná se o naprosto běž-
nou záležitost na mnoha obecních hřbitovech v našem okolí. 
Vlastně neznám jiný případ z obcí a měst, kdy by likvidovali 
odpad „Zakřanským způsobem“. Můžete se, prosím, k této 
záležitosti vyjádřit a případně navrhnout kroky k řešení této 
situace? 

Tímto problémem se zastupitelstvo obce zaobírá a v blízké 
době bude zakoupen kontejner na tento odpad. 
 

Děkuji Vám za rozhovor a zodpovězení uvedených otázek. 

Robert Sachs 

Vážení občané,   

spustili jsme pro vás 
službu Mobilní Rozhlas, 
díky které vás nyní bu-
deme efektivně infor-
movat přímo do vašeho 
telefonu. Přihlaste se k 
odběru informací a už 
nezmeškáte důležité 
novinky a upozornění z 
naší samosprávy. Infor-
mace podle Vašich zá-
jmů Vám budeme posí-

lat e-mailem, SMS nebo jako zprávu do aplikace. Služba je 
zdarma!  
 

Co přihlášení do Mobilního Rozhlasu přináší? 

• Upozornění na krizové události - výpadky energií, blížící se 
vichřice, dopravní uzavírky, varování před podomními pro-
dejci, apod.   

• Novinky a důležitá upozornění z úřadu - poplatky, obecní 
zpravodaj, digitalizované hlášení z amplionů…  

• Pozvánky na kulturní a sportovní akce 

• Možnost vyjádřit svůj názor v online anketách 

• Mobilní aplikaci samosprávy s užitečnými funkcemi  

V registračním procesu si sami můžete nastavit, jaké typy in-
formací vás zajímají (např. kultura, majitelé zvířat). Doporuču-
jeme vyplnit Vaše telefonní číslo a ulici, abychom Vás mohli 
rychle varovat v případě nečekaných událostí (např. havárie 
vody). Vaše údaje jsou v bezpečí a v souladu s GDPR.  
 

PŘIHLASTE SE K ODBĚRU INFORMACÍ ZDE: 

 https://zakrany.mobilnirozhlas.cz/registrace 

 
Registrovat se můžete také osobně přímo na našem úřadu - 
rádi vám pomůžeme. 

Oficiální aplikaci naší samosprávy - Mobilní Rozhlas si můžete 
stáhnout přímo na App Store nebo Google Play. Poté si stačí 
přidat naši obec Zakřany a budete mít informace vždy po ru-
ce. 

https://zakrany.mobilnirozhlas.cz/registrace


 

Možná patříte k těm, co si do nového roku dávají různá 
předsevzetí. Stejné rozhodnutí padlo i v redakci Zakřanského 
zpravodaje. Nazrál čas na změnu a do roku 2022 jsme naplá-
novali nejenom lepší vzhled zpravodaje, ale i zavedení obsa-
hových novinek.  

V letošním posledním čísle již vidíte malou ochutnávku, jak 
by měl zpravodaj vypadat do budoucna. Náplň bude pestřejší, 
a pro lepší orientaci zavedeme pravidelné rubriky, které bu-
dou zvýrazněny nadpisy a grafickými prvky. Na co se tedy mů-
žete konkrétně těšit? Příkladem jsou to rubriky: Informace 
z obecního úřadu, Stránka s křížovkou, Inzerce (v příštím čísle 
zpravodaje bude zveřejněný ceník), Kultura, Pozvánky, Rozho-

vory se zajímavými obyvateli obce, Z redakční pošty, Fotokou-
tek a další. 

Co se týče formátu zpravodaje, zůstaneme u velikosti 
stránky A4, zpravodaj bude stále celobarevný, abyste si mohli 
vychutnat doprovodné fotografie v plné parádě. Vycházet 
bude třikrát ročně (uzávěrky jednotlivých čísel budou 
15. března, 15. července, 15. listopadu). 

Změn bude ještě více, ale to si necháme zatím pro sebe, 
abyste mohli být příjemně překvapeni. Doufáme, že se vám 
budou líbit a zachováte nám přízeň i v roce 2022. 

Touto cestou chceme také poděkovat všem, kdo do zpra-
vodaje pravidelně, či nepravidelně přispívají, a doufáme, 
že vzájemná spolupráce bude i nadále pokračovat, aby mohl 
Zakřanský zpravodaj nabízet různorodou škálu novinek a zají-
mavostí. 

Za redakci: Žaneta Neužilová 

Milí občané a čtenáři zpravodaje,  

zahrádkářská sezóna pomalu a jistě končí. Je na čase zazimovat 
zahrady, uklidit nářadí a užít si chvíle zaslouženého odpočinku. Vr-
cholem naší sezóny byla Tradiční podzimní výstava, která se konala 
začátkem října. Na výstavě jsme se mohli pochlubit svými výpěstky 
a shlédnout úrodu od místních pěstitelů.  

Program výstavy byl obohacen o přednášku na téma „Využití me-
du v apiterapii“ vedenou paní Ing. Badovou. Přednáška spojená 
s ochutnávkou medových „dobrot“ byla inspirující nejen pro toto 
období plné viróz, ale i zdravotní neduhy, které nás mohou trápit 
dlouhodobě. Nesmíme zapomenout ani na významnou účast míst-
ních včelařů, ať už prodejem medu zakřanských včelařů či ochutnáv-
kou různých druhů medů. Po celou dobu výstavy byl zajištěn také 
prodej podzimního sortimentu z rodinného Zahradnictví Kopetka. 
Květiny či sazeničky ozdobily nejednu zahradu a budou, doufáme, 
dělat parádu i v nadcházející zahrádkářské sezóně. Krásu celé výstavy 
podtrhla bohatá výzdoba našich dětí z MŠ, ZŠ, klientů z Domova pro 
seniory Zastávka a aranžmá chryzantém manželů Prokopových z Lu-
kovan, které všemu dodalo tu správnou podzimní atmosféru. 

V příštím roce, pokud to situace dovolí, se uskuteční výroční 
schůze, kde se budou moci opětovně sejít všichni členové zahrádkář-
ského spolku. Po odmlce se snad vydáme i na společný zájezd 
do Kroměříže, který se v minulém roce bohužel nepodařilo zrealizo-
vat. A o jaké novinky se rozšíří naše Tradiční podzimní výstava 2022 
se nechejte ještě překvapit! 

 
Blížící se Vánoce si užijte v největším možném klidu a pohodě, se svými blízkými a do nového roku přejeme pevné zdraví, tr-

pělivost nad plánovanou výsadbou, bohatou úrodu, a hlavně spokojenost a lásku (nejen) k přírodě. 

Manželé Drápelovi  

 



 
Pro včelaře je každý rok jiný, nikdy přesně nevíme, kdy 

začne sezóna a včelky vylétnou. Včely jsou závislé na počasí, 
a proto včelař nemůže dělat nic o své vůli. Musí pouze čekat, 
jak se včely rozhodnou a také kdy se počasí umoudří. 

I když je v lednu největší zima, včelky se zahřívají 
v chomáči a ani je nenapadne vystrčit sosáček, včelař obchází 
kolem úlů a kontroluje, zda v úlech nejsou nezvaní hosté jako 
například hraboši, kteří by mohli úly poškodit. V této době se 
také sbírá z každého včelstva spad, který se pak zasílá do labo-
ratoře a zjišťuje se možné onemocnění. V letošním roce jsme 

v naší obci nezaznamenali větší úhyn včelstev a také žádné 
onemocnění. Díky tomu jsme měli předpoklad pro dobrý vče-
lařský rok.  

Většinou se včelky rozvíjí již koncem března, či na začátku 
dubna. Letošní chladné jaro se však včelky rozhodly počkat na 
lepší počasí a začaly vylétávat až v polovině dubna. Všechny 
práce okolo včel se tak posunuly nejméně o 14 dní. Celé jaro 
bylo spíše deštivější, což byla výhoda v květnu, kdy se včely 
začínají množit a také rojit. Letos díky tomu včely neměly tak 
velkou rojovou náladu a zaměstnávalo je spíše shánění potra-

Jmenuji se Jirka Šilhavý, bydlím v Zakřanech, a byl jsem 
požádán, abych Vám touto cestou povykládal a představil 
jeden za svých koníčků, který možná není úplně běžný. Mým 
koníčkem je „Radioamatérství“. Mám volací značku OK2EW a 
jsem členem radioamatérské kolektivní stanice OK5Z. Této 
činnosti se věnuji od svého mládí, takže jsou to … uf ☺ již 
desítky let.  

V loňském a letošním roce jsem několikrát z naší malebné 
vesničky Zakřany zvítězil v České republice v mezinárodních 
radioamatérských závodech a současně jsme se společně 
v našem závodním teamu a kolektivu OK5Z stali počtvrté Mis-
try České republiky v soutěžích na krátkovlnných pásmech 
v roce 2020. 

Jsme sdruženi v zájmovém sdružení Český radioklub, který 
je v gesci MŠMT. Pro případné zájemce je možné navštívit 
webové stránky, s více podrobnými informacemi http://
www.crk.cz/CZ.  

Každý radioamatér k získání tzv. koncese, což je přidělení 
volacího znaku a povolených frekvencí a druhů provozu, musí 
složit zkoušky. Něco jako když chcete získat řidičské oprávně-
ní, s tím, že tato radioamatérská zkouška je podstatně složi-
tější.  

Každého radioamatéra poznáte velmi snadno. Je to dáno 
tím, že k provozování této činnosti jsou potřeba mj. antény 
a ty nelze bohužel nikterak schovat. Proto i u nás v Zakřanech 
jsou k vidění v severovýchodní části obce dva stožáry, na kte-
rých mám umístěné anténní systémy pro vysílání a příjem 
v pásmech krátkých (KV) a velmi krátkých (VKV) vln.  

Současně tento koníček zdokonaluje a rozšiřuje vědomosti 
např. z fyziky, elektrotechniky a techniky. A to jsem vlastně 
ještě ani nehovořil o znalosti Morseovy abecedy a mezinárod-
ní Q-kódy (shodné s kódy pro letový provoz), zkratky a pro-
vozní řád, včetně znalostí ionosféry, kterou používáme 
k odrazům při spojení na velmi velké vzdálenosti, a nesmím 
ani opomenout meteorologické vědomosti. Měl bych vzpo-
menout na různé typy datových přenosů, ne přes internet, ale 
pomocí radioamatérského vysílače a přijímače. Takže potře-
bujeme ještě velmi dobře ovládat PC od HW po SW a částeč-
né programování. V dnešní době už také máme možnost pro-
vozovat spojení i přes satelity a tzv. odrazem signálu od leta-
del. Jinými slovy, všechny možné druhy provozu na všech 
možných, ale pozor, povolených a přidělených radioamatér-
ských pásmech. 

Vzhledem ke všem těmto požadavkům, vyžaduje tento 
koníček opravdu zapálené jedince. Spousta lidí si řekne: 
„A k čemu je to dobré? Sedíte někde v místnosti, rádoby vysí-
láte a co z toho?“ No co na toto říci. Každý člověk vykonává 

nějakou zájmovou činnost, aniž by si to možná uvědomoval. 
Jo a ti co ji prý nemají, tak ve skutečnosti jsou třeba na sociál-
ních sítích od rána do večera od večera do rána a jsou naplňo-
váni právě tím. 

No tak pojďme na to, k čemu je to dobré: Tento koníček 
nutí k učení v rámci spousty oblastí vědění. Říkáte, že sedíme 
doma a nikam nechodíme? Tak i toto není pravda, protože 
jsou různé závody, kdy je cílem být v terénu na nějakém kopci 
(kótě), nebo rozhledně, v rámci dovolené jsou velmi atraktivní 
spojení z různých ostrovů a podobně. Cílem je udělat co nejví-
ce spojení. Nemluvě o tom, že když se najde dobrá parta, tak 
se podnikají expedice a v mnoha případech i na mezinárodní 
úrovni. 

Jsou lidé, kteří sbírají rozličné předměty a věci, tak my jako 
radioamatéři tzv. sbíráme spojení na různých frekvencích 
a různých pruzích provozu, účastníme se národních a meziná-
rodních soutěží, navazujeme spojení se vzácnými ostrovy atd. 

V každém případě tento můj příspěvek je pouhým průře-
zem celé problematiky. Najde-li se zájemce o tento koníček, 
velmi rádi ho uvítáme mezi sebou. 

Radioamatéři jsou parta kluků, holek, mužů i žen se spo-
lečným zájmem na celý život. Mezi radioamatéry neřešíme 
politické třenice, nehrajeme si na barvu pleti, víru, přesvědče-
ní, národnost a státní příslušnost. Pomocí radiostanice si poví-
dáme mezi sebou po celé naší planetě, od severního pólu až 
po jižní, přes všechny poledníky světa. Tento koníček provozu-
jeme prostě všude, kde se dá. 

Na závěr mi nezbývá než se s Vámi rozloučit po našem:  

 GL Jirka OK2EW 73! 

http://www.crk.cz/CZ
http://www.crk.cz/CZ


 

 

vy a nektaru. Nevýhoda chladněj-
šího počasí je zase ta, že včely 
spotřebovávají více nektaru pro 
sebe a neuchovávají ho do 
medných zásob. Tím se snižuje 
i množství vytočeného medu. 
I medobraní se letos posunulo 
o pár týdnů hlouběji do června, 
a protože již v té době kvetl akát, 
první med byl z větší části akáto-
vý. Ve srovnání s loňským rokem, 
kdy první med byl řepkový a pro 
změnu zase nebyl vůbec akátový, 
protože květy akátu zmrzly při 
ranních mrazíkách. V letních mě-

sících červen a červenec tedy včelař neustále kontroluje stav zásob pro případné 
vytočení medu, ale také aby včelám, například z důvodu delšího deště, nedošly 
zásoby pro další rozvoj.  

V srpnu už pro včelu končí sezóna a začíná se připravovat na zazimování. My jim 
doplňujeme poslední zásoby, které jsme jim v létě vzali, a matka začíná klást 
vajíčka pro takzvanou zimní dlouhověkou generaci včel.  

Během podzimu musíme dbát na zdraví včel a tak všechna včelstva léčíme proti 
Varoáze, která způsobuje oslabení a následný úhyn včel. Úspěch letošního léče-
ní se dozvíme zase na jaře.  

Nyní nás čeká zima, ale my zahálet nebudeme. Musíme vyčistit potřebné vyba-
vení a vytavit staré voskové rámky a nachystat nové na další sezónu.   

Závěrem bych chtěla vzpomenout na pana Františka Kožíška, který nás v březnu 
opustil. Byl to velký a dlouhou dobu jediný včelař v Zakřanech. Svoje včely 
a veškeré vědomosti předal svému vnukovi Ondrovi, který ve včelaření pokraču-
je. Když jsem začínala včelařit, návštěvy u něj mně vždy přinesly nové užitečné 
poznatky. Čest jeho památce.  

Přeji všem krásné a pohodové svátky provoněné medovými perníčky a dalšími 
včelími produkty. 

Za Zakřanské včelaře Eva Sachsová 

Milé čtenářky, milí čtenáři Zakřanského zpravodaje,  

Zakřanská hernička oslavila v září dva roky a já mám z toho 
upřímnou radost!  

V novém školním roce pokračujeme v Montessori angličti-
ně pro nejmenší a těší nás opakovaná radost dětí z účasti na 
šikovně propracovaných hodinách lektorky paní Příhodové. 
Noví zájemci jsou stále vítáni (pro více informací se ozvěte 
na email info@zakranskahernicka.cz). 

Herničku začali každý pátek také navštěvovat malí jogínci 
pod vedením zkušené lektorky paní Maryškové. Díky tomuto 
cvičení mají naši nejmenší možnost se všestranně vyvíjet. Po-
hybové aktivity jsou zábavnou formou doprovázeny básnička-
mi, písničkami a hrami, které rozvíjí a upoutají nejedno děťát-
ko.  

Abychom nezapomněli také na rodiče, či v tomto případě 
spíše na maminky, až to situace dovolí, plánujeme zajímavou 
besedu zvanou „Na kafe s porodní bábou“. Besedu povede 
velmi zkušená porodní asistentka paní Veverková, která by se 
ráda setkala s nastávajícími maminkami a nejen s nimi. S paní 
porodní asistentkou si můžete v přátelském duchu podebato-
vat o možnostech, které při tomto vzácném okamžiku zrození 
máte, a o všem dalším, co vás kolem porodní a poporodní 
péče zajímá. 

Moc bych si přála, abychom v letošním roce nemuseli pře-
rušit činnost tak jako v tom minulém. Vždyť právě podzim 
a zima je obdobím, kdy nám hernička poskytuje společné zá-
zemí, když nám nohy venku mrznou a drkotáme zuby. Ať už 
jakkoliv, nenechme si předvánoční čas pokazit a doufejme, 
že tyto těžké časy brzy přečkáme. 

 
Všem vám za Zakřanskou herničku přeji klidný a pohodový 

konec roku a v tom nastávajícím spoustu společných setkání 
a příjemného času stráveného spolu! 

Za Zakřanskou herničku,  Suri Drápelová 



Třetí říjnová sobota byla pro naši obec ve znamení zcela nové aktivity. Odpoled-
ne, zalité sluncem, které se ale snažil přemoci ledový vítr, se u cesty na konci Zálesí 
sešlo asi 20 rodin s dětmi, které jsme na začátku září přivítali jako nové občánky 
Zakřan, aby spolu s panem starostou a některými zastupiteli založili Alej života. 
Nad celou akci odborně dohlížel zahradník pan Čarvaš z Ivančic, který společně se 
starostou vysadil první strom.  

Poté rodiče obdrželi vše potřebné a do předem vykopaných děr zasadili lípu na 
počest svého dítěte. Každý strom byl poté označen keramickou jmenovkou. 
Ty obec nechala pro tuto příležitost vyrobit v chráněné dílně Kopeček, Sdružení 
Neratov z.s. 

Po celou dobu byl k občerstvení a zahřátí teplý čaj a výborné buchty, které na-
pekly členky SPOZu. 

Větrného počasí mohli využít i starší sourozenci nových občánků a zahnat nudu 
pouštěním draků. 

Věřím, že tato akce je začátkem krásné tradice, kdy si víc a víc můžeme uvědomit, že každý člověk, který žije v naší vesnici, 
tady nechává stopu, která zůstane i příštím generacím.                  Petra Grzebinská 

Konec prázdnin jsme s našimi malými hasiči ukončili výle-
tem do JumpParku v Brně, který si děti odhlasovaly a moc si 
ho užily. 

Dne 11. září 2021 se konal přebor MHJ v prostorách spor-
tovního areálu VÚT Brno. Tam se nám podařilo postoupit jen 
se staršími žáky. Bohužel jsme museli složit starší družstvo i z 
těch nejmladších, ale i při velké konkurenci se dětem dařilo. 
Na mistrovství republiky to však nestačilo. 

6. listopadu 2021 jsme společně s hasičským sborem ze 
Zastávky uspořádali u nás v Zakřanech Branný závod.  Přijelo 
okolo 300 dětí a přálo nám i počasí. Soutěžilo se v různých 
věkových kategoriích v 3členných družstvech. V tomto závodě 
nešlo jen o běh, ale také o dovednosti, jako je např. topogra-
fie, zdravověda, první pomoc, střelba ze vzduchovky a další. 
Ve velké konkurenci se všechna družstva našich mladých hasi-
čů umístila mezi deseti nejlepšími, a proto bych jim touto ces-
tou chtěla ještě jednou pogratulovat.                 

Největší radost nám udělali naši nejmladší, kteří na úkor 
lepšího umístění pomohli holčičce z jiného družstva a všem 
tak ukázali o čem je hasičský sport. Pro nás tento závod vyhrá-
li oni!  

Do konce listopadu by se měla konat jako každý rok v Za-
stávce vědomostní soutěž Soptík. Bohužel moc dobře nevypa-
dá situace ohledně Covidu, tedy zatím nevíme, zda se podaří 

soutěž uskutečnit. 

Protože se blíží konec roku, přeji za kolektiv malých hasičů 
všem obyvatelům Zakřan  pohodové a krásné Vánoce a do 
nového roku především zdraví. 

Za HS Zakřany    Andrea Valková 



Od půlky října se můžou děti od 4 let naučit 
tance z různých koutů světa - seznámili jsme se již 
s merengue, začali jsme se učit základy orientálních 
břišních tanců a taky našeho folklóru. Čeká nás ješ-
tě spousta zajímavých i netradičních tanců 
(například tradiční indický chrámový tanec bharata 
natyam, veselý filmový bollywood, flamenco, po-
kračovat budeme jak v latinskoamerických tancích - 
chacha, jive, samba, rumba, tak i ve standardních - 
valčík, tango, ale naučíme se také mazurku, letkiss, 
nebo třeba macarenu a zkusíme si i jerusalemu). 
Nejmladší účastnici kurzů jsou 4 roky, nejstarší hol-
čička je zatím 11letá. Učíme se vnímat hudbu, dbá-
me na správné držení těla, věnujeme se rytmice, 
důraz klademe na pochopení správného provedení 
prvku/pohybu, posléze celé kombinace. Pokud se 
chcete ještě přidat, neváhejte, tančíme každý čtvr-
tek v sále OÚ od 16:30 do 17:30 hod. 

Dospělé dámy také nezahálí. Rozhodly se rozvl-
nit svá těla v rytmu orientu, anebo za doprovodu 
latinskoamerických tónů a už se těší na objevování 
dalších tanců – podobně jako dětičky v předešlém 
kurzu. Tančíme ve čtvrtky od 18:00 do 19:00. Pokud 
máte chuť naučit se něco nového, přijďte, rádi vás 
uvidíme.  

Mgr. Gabriela Hořanská 

Po několika letech, co jsme používali v naší knihovně systém 
Rex, přecházíme do nového systému a sice Tritius. Doufám, že 
tento systém bude spolehlivější, než ten předcházející. 

Návštěvníci knihovny vědí, jak jsem poslední rok zápasila 
s Rexem. Systém si dělal, co chtěl, a když už se mi podařilo 
nastavit operaci, kterou jsem já chtěla a ne Rex, tak jsem če-
kala a čekala až se pohne o trochu dál. Někdy byl výsledek 
zajímavý.  

Například - čtenář si půjčil knihu, kterou už půjčenou měl 
a Rex se mě zeptal, zda chci knihu i přesto půjčit. Čtenář 
ji nechtěl, tak jsem odklikla Ne. Stalo se ovšem to, že kniha 
byla půjčena. Operace se musela opakovat několikrát znovu, 
než Rexík pochopil, že knihu nechceme. Zdá se nám to směš-
né, ale když stojí několik čtenářů ve frontě a čekají na obslou-
žení, už to taková legrace není. Byly to nervy.  

Systém Tritius používá již několik let knihovna v  Rosicích 
a tak jsem se tam vydala na školení. 

Na pohled vypadá moc pěkně, ale… Má o hromadu více 

funkcí, než na jaké jsem byla zvyklá, a tak prosím návštěvníky 
knihovny, aby se mnou měli trpělivost. Něco jiného je, když se 
jenom díváte a zapisujete, ale když pak čekáte 14 dnů, než 
Vám systém zapojí, tak jaksi ztrácíte přehled. 

Původně měl Tritius naskočit 1. 11. Bohužel z technických 
důvodů se to o týden prodloužilo, takže jsme byli odpojeni ze 
systému, a z toho důvodu byla knihovna 1. 11. zavřena. Ostrý 
start nás tedy čekal 8. 11. 

Doufám, že nový systém bude pro mě i čtenáře přínosem.  

Mimo jiné, dovezla jsem zase několik knih z výpůjčního fon-
du a pár knih jsem nakoupila do našeho knižního fondu. Tak 
si přijďte něco pěkného půjčit. 

Protože se blíží advent a Vánoce, chtěla bych všem popřát 
pevné zdraví a těším se na shledanou v knihovně.  

Knihovnice Irena Svačinová 



Vážení spoluobčané,  

po covidové pauze jsme 
byli rádi, že jsme mohli opět 
uspořádat rybářské závody 
„O Zakřanskou šupinku“. 
K lovu jsme se sešli tentokrát 
druhou říjnovou neděli. Poča-
sí nám přálo, protože svítilo 
sluníčko a ještě trošku hřálo. 
Možná i proto byla účast 
opravdu vysoká. Celkem se do 
rybářského klání přihlásilo 
53 závodníků. Také mezi nás 
zavítalo mnoho lidí, kteří se 
přišli jen tak podívat.  

Soutěžilo se ve čtyřech kategoriích – nejmenší děti si mohly vyzkoušet rybaření na souši, kde chytaly dřevěné rybičky na čas. 
Starší děti i dospěláci už závodili na našem rybníku. Každý obdržel startovní číslo, a pokud chytl rybu, změřila se a centimetry 
se pečlivě zapsaly do počítače právě pod číslo daného rybáře či rybářky. Vyhrál tedy ten, kdo nachytal nejvíce centimetrů. 

Dále jsme pro děti připravili doprovodný program v podobě her či omalovánek. Navíc letos mezi nás zavítal vodník Václav, 
který vyráběl z balónků různé tvary, u kluků byl nejoblíbenější meč a u holčiček třeba kytička. 

Všichni se mohli občerstvit 
tradičně párkem v rohlíku 
nebo domácími buchtami, pilo 
se pivo, limo, káva či burčák. 
Dokonce jsme měli možnost 
ochutnat domácí zakřanské 
pivo od pana Dohnala, za což 
mu moc děkujeme. Myslíme, 
že se akce celkově vydařila a 
jsme rádi, že jsme mohli spolu 
strávit pěkné odpoledne. Veli-
ce si vážíme všech, kteří nám 
přišli pomoci, a těšíme se na 
příští rok.             

Za SPOZ Pavla Ondráčková 

Každý hrdý majitel psa nebo kočky používá odčervovací 
preparáty. Ale víte, co se skrývá pod označením plochý nebo 
oblý červ? 

Mezi nejčastější vnitřní parazity psů a koček patří škrkavky a 
tasemnice. Škrkavky (Toxocara) patří mezi hlístice a na průře-
zu mají okrouhlý tvar těla. Někdy jsou označovány jako oblí 
červi. Psi a kočky se nakazí pozřením vajíček škrkavek ať už 
z prostředí, nebo přes dalšího hostitele, kterým je často drob-
ný hlodavec. Hlavní zákeřnost škrkavek ale tkví v tom, že jsou 
schopné přestoupit přes placentu nebo se dostat do mléka 
kojící feny. To znamená, že štěňata se nakazí od matky ještě 
před porodem a k další infekci může dojít sáním mléka. Škr-
kavky se u nakažené samice umí schovat a vyplaví se až při 
březosti.  

Škrkavky při svém putování tělem zvířete využívají ente-
rohepatopulmonální migraci. Přes stěnu střeva se dostanou 
do krve, odtud do jater a plic, odkud jsou vykašlány a znovu 
polknuty. Proto postižení škrkavkami neprovází pouze zažívací 

potíže, ale také sípavý kašel. U koťátek a štěňátek se může 
vyskytovat tzv. škrkavkové břicho, které je nafouklé a vybou-
lené. Tito chudáčci nejsou dobře napapaní, ale bohužel plní 
červů. 

S postupujícím věkem dochází k určité odolnosti vůči náka-
ze škrkavkou, ale i tak je doporučované pravidelné odčervová-
ní. Kromě jiného jsou škrkavky také přenosné na člověka. 

Druhou skupinou nejčastějších vnitřních parazitů jsou ta-
semnice, někdy označované jako plochý červ. Celosvětově 
nejrozšířenější tasemnicí je Tasemnice psí (Dipylidium 
caninum). Tuto tasemnici přenáší další populární parazit a tím 
je blecha! O té si povíme příště, jen upozorním na to, že i když 
blechu nevidíme, neznamená, že tam není. Dospělá tasemni-
ce psí měří 15–80 cm. Kolem řitního otvoru psa nebo kočky, 
při tomto typu začervení, můžeme vidět články tasemnice psí. 
Ty svým tvarem připomínají okurková jádra a mohou se samy 
pohybovat. Vzhledem ke způsobu přenosu je protibleší pro-
gram základem ochrany před nákazou.  

Na trhu existuje velké množství preparátů na odčervení. Při 
jeho výběru musíme zohlednit druh zvířete (kočka/pes), váhu 
daného jedince a aplikační formu. Aplikační formou je myšle-
na tableta, pasta nebo populární „kapka za krk“, někdo říká 
pipeta neboli spot-on.  



U spot-onů ovšem pozor. Většinou jsou v kombinaci 
s účinností proti blechám, případně klíšťatům, ale u psů mo-
mentálně neexistuje pipeta, která by byla účinná na tasemni-
ce. Takovýto preparát existuje pouze pro kočky, ale u psů jsou 
pipety účinné jen proti škrkavkám. Proto je důležité odčervit 
ještě dalším preparátem v rozestupu alespoň týdne. Nejčastě-
jšími účinnými látkami v preparátech proti plochým a oblým 
červům je praziquantel, pyrantel, fenbendazol a další. 

Jedna z babských rad doporučuje odčervovat psy česnekem. 
To ovšem není vůbec dobrý nápad! Jeho antiparazinární úči-
nek v běžné koncentraci je nedostačující a ve větším množství 
je pro psa toxický.  

Jedovatými látkami v česneku jsou sirné sloučeniny. Ty 
ovlivňují červené krvinky a poškozují v nich barvivo hemoglo-
bin, které je nutné pro přenos kyslíku. Příznaky otravy jsou 
bolesti břicha, průjem, zrychlené dýchání, dušnost a zrychlený 
tep. Zvíře je unavené a apatické, ke smrti může dojít 
v důsledku velkého nedostatku kyslíku pro tkáně. 

Odčervovací preparáty zabíjí parazity vyskytující se ve stře-
vě. Pokud odčervujete 1× za půl roku, tableta nefunguje celý 
půlrok. Tyto tablety nebo pasty účinkují pouze jeden den. 
Obecné odčervovací schéma dospělého jedince je 2–4× ročně. 
Frekvence odčervování záleží na způsobu života zvířete a pro-
středí, ve kterém žije. Například kočku, která má přístup ven a 
pravděpodobně i loví, je třeba odčervovat častěji než tu, která 
svůj život tráví doma za oknem. Odčervování 4× ročně je do-
poručováno také v domácnosti s malými dětmi a imunitně 
oslabenými osobami.   

Jiná situace je u aplikace antiparazitárního přípravku u mlá-
ďat. Jak jsme si řekli, štěňata se mohou nakazit v děloze mat-

ky ještě před porodem. Proto se poprvé odčervují již ve věku 
14 dní a poté každé 2 týdny do věku 3 měsíců. Spolu se štěňa-
ty je dobré odčervit také matku. Od 3 měsíců věku se štěňata 
odčervují po měsíci do stáří 6 měsíců. Dále pak každé 3 měsí-
ce. Koťata se poprvé odčervují ve 3 týdnech života a pak kaž-
dé 2 týdny do stáří 3–4 měsíců. Zanedbání odčervování štěňat 
a koťat může mít až fatální následky. Pokud máte podezření 
na masivní výskyt škrkavek, je lepší se poradit s veterinárním 
lékařem, který vybere vhodný preparát. Škrkavky totiž uvol-
ňují toxin askaridin a rozklad většího množství škrkavek může 
způsobit křeče až smrt. V dospělosti u psů i koček je frekvence 
odčervení po 3 nebo 6 měsících v závislosti na způsobu života. 

Pokud se chcete preventivnímu odčervování u dospělých 
psů vyhnout, je možné pravidelně provádět koprologické vy-
šetření, což je vyšetření trusu v ordinaci veterinárního lékaře, 
nebo ve specializované laboratoři. Na to je potřeba sesbí-
rat   3–5 vzorků trusu, které majitel posbírá ob den. 
V koprologickém vyšetření hledáme vajíčka parazitů, která 
nejsou okem vidět. Bohužel tato vajíčka se vylučují nepravi-
delně, a proto není při koprologickém vyšetření 100% jistota 
záchytu.  

Vnitřních parazitů existuje velké množství. Preventivní od-
červení zvládne majitel i sám. Pokud se však parazité vyskyt-
nou, je lepší poradit se s veterinárním lékařem. Ten vám po-
může s výběrem vhodného preparátu a určí frekvenci dávko-
vání. 

Pravidelným odčervováním totiž nechráníme jen našeho 
mazlíčka, ale zabraňujeme dalšímu zamoření prostředí a ná-
kaze dalších zvířat nebo lidí. 

MVDr. Kateřina Veverková 



Vrána v zimě 
Autorka: Eva Maulíková 
 

Střechy pokryl bílý sníh, 
děti jezdí na saních. 
 

Sněhulák je pozoruje, 
něco přitom pobrukuje. 
 

Vrána kolem poletuje, 
sněhuláka okukuje. 
 

Líbí se jí mrkvička 
i ta její barvička. 
 

Snědla by jí ráda hned, 
děti křičí: jen ty vráno, 
jen už leť! 

Vánoce jsou v naší mysli svátky dětí, dárků, zvyků, tradic, 
hojnosti. A mnohý si řekne: Pro mě už to není, mně to nic 
neříká, já Vánoce neslavím. 

Někdy mi připadají takové Vánoce jako prázdná krabice či 
obal od krásně zabaleného dárku. Zabalení může být sebe-
hezčí, ale když dárek vybalíme, obal už není k ničemu – snad 
někdy se dá znovu použít, pokud na něj dárce nenapsal naše 
jméno :–) Většinou ale překáží a je na vyhození; nikdo si jej 
nevystaví v obýváku. 

Vánoce vznikly z oslavy narození Ježíše Krista, to je ten ob-
sah, ten největší a nejkrásnější dárek. Vše ostatní – zvyky, 
tradice, sníh, cukroví, koledy, stromeček, zkrátka ta pravá 
vánoční poezie, byť sebekrásnější, to je pouze obal, který, 
když odstraníme obsah, je také na vyhození.  

Až půjdete o letošních Vánocích někde kolem jesliček, za-
stavte se a zadívejte se na tu scénu. Není to sladká pohádka 
pro děti, ale promlouvá ke každému z nás. Může vrátit Váno-
cům jejich obsah, náplň, chuť, vůni. Ten, který nám byl dán 
jako největší dar lidstvu, může vrátit Vánocům jejich pravé 
kouzlo; a nejen Vánocům. 

Ať jsou pro nás letošní svátky zas o kousek méně jen svátky 
věcí. To je mé přání pro každého z vás. 

P. Jan Nekuda, rodák ze Zakřan 



Letošní rok jsme se rozhodli přejít na větší mo-

torku, v plánu bylo závodit ve třídě Ohvale 110 

a k tomu pro zábavu pokračovat na malé motorce 

– na minibiku. Od prvního roku jsme moc neočeká-

vali, ale Tadeáš se velmi brzy s motorkou sžil 

a hned na prvních závodech na Mezinárodním mis-

trovství České republiky ve Vysokém Mýtě obsadil 

2. místo. Na začátku sezóny ještě přišla příležitost 

zúčastnit se kvalifikace na MS ve třídě Ohvale 160, 

což znamenalo koupit ještě silnější motorku. Roz-

hodli jsme se tedy jet i republikové závody v obou 

třídách.  

Tadeáš Benáček k tomu dodává: „Všichni mě 

z toho odrazovali, hlavně teda máma, že to ne-

zvládnu. Musím říct, že to bylo náročné hlavně pro 

tátu, chystat 2 motorky, ale vše zvládl a moc mu za 

to děkuji. Nakonec se vše vyplatilo, ve třídě Ohvale 

160 jsem se stal mistrem ČR a ve třídě Ohvale 110 

1. vicemistrem ČR. Jsem velmi šťastný, že se mi moje úsilí povedlo. Kromě republikových závodů jsem se zúčastnil světového seri-

álu FIM MINI GP, odkud nejlepší 3 jezdci postupují do finále MS, které se konalo 9. - 11. 11 ve Valencii. Tato kvalifikace na MS se 

skládala ze čtyř dvojzávodů, které se konaly v Chebu, ve slovenské Dlhé, Slovinsku a Chorvatsku. Závody v Chorvatsku jsem vyhrál 

a v celkovém umístění obsadil 3. místo za dvěma italskými soupeři a zajistil si tak postup do finále MS v Ohvale 160, kde jsem 

startoval jako jediný český zástupce v obrovské konkurenci Španělů, Italů, Britů, Američanů… První tréninky nebyly vůbec jedno-

duché, protože jsem se musel sžít s novou výstrojí a zapůjčenou motorkou. V kvalifikaci jsem zajel jedenáctý nejrychlejší čas 

a kvalifikoval se přímo do čtvrtečních zá-

vodů.  Nakonec jsem vybojoval celkově 

osmé místo z 30 postupujících z jed-

notlivých národních šampionátů, což by 

mě na začátku sezóny, kdy jsem teprve 

na Ohvale motocyklu začínal trénovat, ani 

ve snu nenapadlo. Do závěrečných závodů 

startovali všichni jezdci ve výstroji a na 

motorkách zapůjčených přímo od FIM 

MiniGP. Do Valencie nás přišla podpořit 

celá řada pilotů MotoGP. Například mo-

torky nám nalosovali tovární jezdci Suzuki 

Álex Rins a Joan Mir. Do boxů se za námi 

přišli podívat Quartararo, Bagnaia, Zarco, 

Binder, Oliveira nebo Espargaro, to byl 

obrovský zážitek. Potkal jsem se 

i s Thomasem Lüthim, kterému jsem do-

konce předal dort na rozloučenou s jeho 

kariérou v mistrovství světa. Prohodili jsme 

spolu pár vět, vzpomínal, jak na naší malé 

dráze v Brně kdysi závodil na minibiku 

v rámci mistrovství Evropy. Moc mě potěši-

lo, že se na mě přišel podívat na závod, a 

dokonce mi před čtvrtečním super finále 

dal nějaké rady. Viděl jsem se i s Filipem 

Salačem, bylo moc fajn popovídat si 

v češtině. Chci poděkovat všem, kteří mě 

podporují, bez jejich podpory bych se takto 

daleko nedostal.“ 

rodina Benáčkova 

 



Milí spoluobčané,  

začal nový školní rok 2021/2022 a rádi bychom vám přiblížili 
to, co se u nás v mateřské škole děje. V tomto roce navštěvuje 
mateřskou školu 27 dětí a na vstup do základní školy se chystá 
8 předškoláků.  

        Začátkem měsíce října jsme navštívili „Výstavu zahrádká-
řů“, na kterou jsme se po pauze v loňském roce moc těšili. Děti 
se zapojily do výzdoby sálu, vytvořily obrázky s podzimní téma-
tikou a výrobky z přírodních materiálů. Viděli jsme zde různé 
druhy ovoce a zeleniny a kdo chtěl, mohl ochutnat med.  

      V naší školce máme nové děti, všichni se společně učíme 
pravidlům a tomu, jak se ke kamarádům chovat, aby nám spolu 
bylo dobře. Připomínáme si kouzelná slovíčka a snažíme se k sobě chovat hezky. K tomuto tématu jsme v MŠ shlédli divadelní 
představení „O přátelství a slušném chování“, které se nám všem moc líbilo.  

        Na pohádky a různá představení se nejen rádi díváme, ale občas si ve školce pohádku i sami zahrajeme. Tentokrát jsme si 
zdramatizovali pohádku „O veliké řepě“. Proměnili jsme se v postavy a zvířátka a společně jsme si to celé užili.    

Ve dnech 16. – 17. 10. 2021 se v hale TJ Sokol Brno I konalo Mistrovství ČR ve sportovní gymnastice. Zúčastnil se ho i zakřanský 
dorostenec Sam Kindler v komplexní disciplíně – gymnastickém šestiboji (přeskok; bradla; hrazda; kruhy; kůň; prostná). Dosáhl 
skvělého umístění. Skončil na třetím místě ve věkové kategorii dorostenci. 

Sam se věnuje sportovní gymnastice od svých osmi roků. Závo-
dí za Klub sportovní gymnastiky Rosice, kde se mu věnují trenéři 
Stanislav Muric a Miroslav Dolejš. Tréninku se věnuje i 4× týdně. 
A zašel dokonce tak daleko, že mu na zahradě rodiče postavili 
gymnastické nářadí včetně hrazdy. 

Je radost vědět, že úspěchy v tradičních oblastech, jako mažo-
retkový sport a fotbal, se nám rozšířily o další sport - sportovní 
gymnastiku, která již před mnoha roky byla v našem okolí popu-
lární. A v podání zakřanských děvčat i úspěšná. 

Držíme ti, Same, pěsti a přejeme hodně sil a zdraví do další 
sportovní kariéry. 

Ing. Vladimír Veleba  



 Podzim je obdobím, které nabízí mnoho přírodních materi-
álů, ze kterých rádi vyrábíme různé skřítky, zvířátka nebo ob-
rázky. Koncem měsíce října si také vždy vydlabeme dýni, která 
nám svítí a je ozdobou před naší školkou.  

          Letošní podzim nám dopřál krásné počasí a tak jsme 
mnoho času trávili venku. Rádi chodíme na vycházky, zvláště 

na ty podzimní, které jsou plné barev. Pozorujeme, jak se mě-
ní příroda a počasí a užíváme si každý den, kdy se můžeme 
proběhnout.  

Doufáme, že tento školní rok proběhne, jak má a my bude-
me moci chodit do školky bez omezení.    

Závěrem vám všem přejeme hodně zdraví a poklidný zbytek 
roku 2021!                              Děti a zaměstnanci MŠ Zakřany 

Vážení občané, 

pomalu nastává předvánoční čas, a tak mi dovolte 
v krátkosti seznámit Vás s pár informacemi o naší škole a škol-
ce. 

Nový školní rok 2021/2022 v ZŠ Zakřany jsme zahájili ve 
středu 1. září v 8.00 hod. výjimečně na zahradě naší školy. 
Letos jsme na půdě naší školy přivítali 11 nových prvňáčků ze 
Zakřan a Lukovan, ze kterých byla vytvořena samostatná 
1. třída. Celkově naši školu navštěvuje 54 žáků (1. třída – 11, 
2. třída – 15, 3. třída – 12, 4. třída – 10, 5. třída – 6). 

Mateřskou školu Zakřany bude v letošním školním roce na-
vštěvovat 27 dětí. 

V roce 2021 byla do ŠJ zakoupena pečící pánev, stůl, robot 
s příslušenstvím, skříň, stůl a police do kuchyně a police 
k robotu. 

Do ZŠ byly v roce 2021 zakoupeny skříně na chodbu školy, 
nové nástavce na žákovskou a učitelskou knihovnu, učitelský 
stůl a dětský koberec do školní družiny, 15 tabletů pro žáky 
naší školy a dva notebooky pro naše zaměstnance. Dále bylo 
pořízeno velké dřevěné pískoviště na zahradu školy s plach-
tou. 

Do MŠ bylo v roce 2021 pořízeno následující: vysavač na 
okna, vysavač na koberce, odstrkovadla, padák a didaktické 
hry pro děti, nový fotoaparát, skartovačka a mobil. 

I letos nabízíme našim žákům v ZŠ projekt „Mléko do škol“ 

a „Ovoce do škol.“ Každý týden dostávají bezplatně mléko, 
ovoce, zeleninu nebo ovocné šťávy.  

Vážení přátelé, přeji Vám všem krásné a pohodové vánoční 
svátky. Prožijte je v klidu, ve zdraví, v kruhu Vašich blízkých 
(pokud to půjde).               Renata Procházková, ředitelka školy 

Naši noví prvňáčci a rodiče (1. 9. 2021) 

Začátek školního roku ( 1. 9. 2021) 



Vážení občané, 

páťáci do letošního zpravodaje napsali o tom, jak vzpomína-
jí na léta prožitá v zakřanské škole a připomněli nám nedáv-
nou akci „PUTOVÁNÍ S BROUČKY.“  

 

Zrekonstruovaná a nevelká budova mojí školy stojí na okraji 
obce Zakřany. Patří k ní velká tělocvična a školní zahrada. Sou-
částí je i školní družina a školní jídelna. Třídy jsou vybaveny 
pěkným nábytkem a moderními informačními a komunikační-
mi technologiemi. Všichni zaměstnanci školy se zde snaží vy-
tvořit příjemné prostředí a skoro rodinnou pohodu.  

Škola je trojtřídní s pěti postupnými ročníky. Probíhá zde 
i výuka spojených ročníků v jedné třídě. Ale všechny moje 
paní učitelky to zvládají a jsou při tom laskavé, vstřícné, spra-
vedlivé a dokáží něco naučit. Přitom organizují různé pravidel-
né i nepravidelné mimoškolní aktivity, které mě baví. Jsem 
moc ráda, že mám štěstí a mohla jsem takové paní učitelky 
potkat. Jejich působení totiž nenahradí žádné učebnice, pra-
covní sešity a další zajímavé materiály ani počítače. Občas mi 
sice připadá, že by nemusely být až tak přísné, či nám zadávat 
hromadu učení.  

A já a moji spolužáci v pátém ročníku. Jsme prostě různí. 
Malí i velcí, hubení či při těle, krátkovlasí i dlouhovlasí, spor-
tovci i ti, co milujeme gaučink. Všichni máme svoje oblíbené 
předměty, a naopak zase ty co v lásce zrovna nemáme. Ně-
kteří z nás by se učili od rána do večera, někdo zase co nejmé-

ně. Jsme zkrátka parta teenagerů, s kterými si začíná zahrávat 
puberta.  

Každá škola má své klady i zápory, a tak ani ta moje není 
výjimkou. Kladem pro mě je, že se snaží vyplňovat mezery 
v mých vědomostech. Chci se učit, chci získat maturitu 
a eventuelně i nějaký vysokoškolský titul. A také mě učí vět-
ší samostatnosti a zodpovědnosti. 

Obědy ve školní jídelně jsou výborné, i když někdy někomu 
něco nechutná. 

Záporem pro mě je začátek školy již od 7.50 hod. ráno. První 

hodina je kámen úrazu, a ačkoli se snažím o aktivní účast, 
šedá kůra mozková stále ještě spí.  

Jsem žákyní pátého ročníku mojí školy a můžu říct, že za tu 
dobu ji už poměrně dobře znám a chodím do ní ráda. Ale není 
jenom moje, je všech, kdo do ní chodili, chodí a budou chodit. 
Moc jí přeju, aby i nadále zůstala skoro dokonalá 

Autorka Romana Vaverková, žákyně 5. ročníku 
 

Myslím si, že je to skvělá škola, hodně se toho dozvíme 
a testů se určitě bát nemusíme. Moc se mi tu líbí a chtěla 
bych sem chodit i nadále. Paní učitelky jsou velmi milé a se 
vším nám rády pomohou. Je to prostě nejlepší škola na světě. 

Autorka Sofie Bulíčková, žákyně 5. ročníku 
 

Myslím, že je to dobrá škola. Jídla jsou tu skvělá. Celá škola 
je velmi výborná, kroužky jsou tu zábavné a smysluplné. Celý 
den mě zkrátka baví. 

Autor Kryštof Palas, žák 5. ročníku 
 

Myslím si, že tato škola je výborná. Jsou tu někdy dobrá 
jídla, bývá i pizza. Škoda, že jsem tu poslední rok, nejraději 
bych tu zůstal až do 9. třídy. Ale je to i výhoda, protože jako 
páťáci na konci roku dostaneme rozlučkovou pizzu a můžeme 
chystat soutěže pro ostatní třídy. Testů se tu nemusíte bát. 
Tento rok do naší školy přišla nová paní učitelka Kateřina Pe-
káčová. Ale ještě smutnější je to, že naše třída už nikdy nebu-
de taková, jak bývala, protože až půjdu do Zbýšova, nebude 
to takové jako v Zakřanech. 

Autor Vít Josef Novotný, žák 5. ročníku 
 

V pátek 22. 10. 2021 v 18:00 hod. se před úřadem shromáž-
dilo klubko lidí a pořád jich přibývalo. 

Paní učitelka Kopáčková rozdávala dětem tykadélka a paní 
ředitelka kartičky, na které jsme u tří stanovišť dostávali razít-
ka a nějakou sladkost.  

Průvod šel kolem kostela, bývalého obchodu a Kamenky 
po cyklostezce k mostu.  

Na prvním stanovišti nás čekaly paní učitelka Ptáčková 
s paní asistentkou. Na druhém stanovišti u zatáčky byly paní 
Kolářová a paní Hudecová. Na stanovišti s číslem tři stály paní 
Šilhavá a paní Večeřová.  

Od mostku se šlo ke hřišti, kde bylo možné si opéct špekáč-
ky, klobásy či párky. Paní Havlíková s paní Matějovou podáva-
ly teplý ovocný čaj. Hned byl vypitý. 

Průvod došel ke konci přibližně v sedm hodin. Byl to báječný 
večer. 

AUTOŘI Matyáš Veleba a Kristýna Štefuráková, žáci 5. ročníku  

Úvodní (zahajovací) táborák (3. 9. 2021) 

Dlabeme dýně v kroužku AJ (26. 10. 2021) 

Olympijské hry po zahajovacím táboráku (3.9.2021) 



Pomalu se s nástupem zimy přesouváme ke kamnům, kde 
je nám teplo. Přesto mi stále chodí na Facebooku příspěvky 
od známých, kteří ještě nezavěsili pádlo nad rodinný krb. 
I v tomto počasí vyrážejí na vodu urvat poslední kilometry, 
a když ne potrénovat, tak si alespoň užit barevnou přírodu 
z vodní hladiny. Naše posádka už sezonu ukončila a individu-
álně na vodu nechodíme, takže nás můžete spíše potkat při 
běhání po lese či v nějaké posilovně. Letošní sezona byla sice 
krátká, o to ale intenzivnější, a pokud ostatní ne, já už potře-
boval oraz. Je to měsíc od posledního závodu a chuť by už 
zase byla :-), uvidíme, co nám přinese letošní zimní pauza.  

Jak píšu výše, letošní sezona byla hodně intenzivní. Stan-
dardně se začíná v lednu halovými poháry, které jedou až do 
března, a v dubnu už se chodí ven na vodu. Letošní začala až 
v červnu. Ideální je začít s objemovým tréninkem, kdy se na-
bírají kilometry a ladí technika pádlování, pilují se nedostatky 
či se pomáhá nováčkům začlenit se do tréninkového procesu. 
Letos na nic takového nebyl čas. Všechny asociace a ligy, kte-
ré v ČR jsou, přestaly respektovat ostatní, sázely závody jeden 
přes druhý, nebylo tak výjimkou, že v termínovce byly na je-
den víkend naplánované i čtyři závody různě po republice, 
to dříve nebývalo. Některé závody si konkurovaly 
i v minulosti, ale tím, že bývala sezona delší, bylo jednodušší 
závody rozprostřít. Teď to možné nebylo. Ze sedmi měsíců je 
organizátoři srazili do čtyř. Rozhodli jsme se tak, že letos žád-
nou ligu ani pohár nepojedeme a zkusíme si vybrat závody, 
které jsou pro nás něčím zajímavé, či jsme v té lokalitě ještě 
nebyli. A místo toho abychom na závody museli kvůli bodům 
do celkového pořadí, prostě pojedeme to, co chceme.  

S prvním větším rozvolněním jsme šli v úterý 1. června 
na první trénink, abychom hned v sobotu jeli do Bohumína 
na první závody. Bez tréninků jsme už několik let nezávodili. 
Ze závodů jsme si odvezli dvě 4. místa. Na bednu chybělo 
málo a přece tak strašně moc.  

Další plánované závody byly 10. července, Mistrovství Mo-
ravy v Kunovicích u Uherského Hradiště, top posádky 
z republiky. Měli jsme za sebou několik tréninků pod vedením 
uznávané trenérky elitního brněnského týmu. Těmto závo-
dům jsme se v předchozích letech cíleně vyhýbali. Patří do 
seriálu závodů Českého Poháru, elitní soutěže v ČŘ, kam jezdí 
posádky, které mají v týmech aktivní kanoisty. Během dne 
jsme postupovali kvalifikačními rozjížďkami. Když jsme najíž-
děli na startovací čáru finálové jízdy A, z hlasatelského stano-
viště moderátor hlásil, že se mezi elitní šestku dostala posád-
ka, která je překvapením dne. Jsme to my, Zdravá výživa. Do-
stali jsme se do finále A mezi republikovou elitu na krátkou 
trať 200 metrů. Proti nám samé profi posádky, výběr z ČR. 
Finálovou jízdu jsme dokončili na posledním místě, ale 
v celkovém pořadí za námi zůstaly posádky z finále B a finále 
C. Páté místo jsme brali všemi deseti. Na dlouhé trati na 1000 
metrů jsme šli opět s hlavou vztyčenou, urvali jsme 6. místo.  

Za dalších 14 dní už jsme byli opět v závodním shonu, 
24. července nás čekaly závody na Brněnské přehradě. Stejně 
jako na závodech v Kunovicích přijela elita republiky, jelikož 
byl závod zařazen do Českého poháru. Výsledek 5. místo 
na 200 metrů a 5. místo na 2000 metrů ukázal, že předchozí 
výsledek nebyl náhoda. Tréninky pod elitní trenérkou nesly 
své ovoce. Na dlouhé trati si odbyl svou závodní premiéru 
zakřanský nováček Ivo Cibulka. Myslím si, že tímto závodem 
jsme ho po několika trénincích definitivně chytli na udičku.  

7. srpna, Slovácký drak v Uherském Hradišti. Den předtím 
skončily silné deště v Beskydech, hladina Moravy byla na ma-

ximu, naštěstí nebyl v Hradišti vyhlášen povodňový stav. Ve-
čer před závody jsem si telefonoval s hlavním organizátorem 
Alešem, jak to tam vypadá a jestli se závody nebudou rušit. 
Aleš mě ujistil, že je závodní usek řeky bezpečný, deště skon-
čily, dle výhledu počasí bude hezky.  

Počasí bylo opravdu krásné, jenom voda nevypadala 
na klidnou řeku, na které se standardně závodí. Na takto 
rychle tekoucí vodě jsme ještě nezávodili, voda byla zakalená 
a koupat bychom se v ní nechtěli. Na závody přijeli mistři svě-
ta na dlouhé tratě z Trenčína a dva kluby, které se nám dlou-
hodobě nedaří porážet. Domácí Žíznivé Saně, které patří mezi 
top týmy na Moravě a Azuma rival, na kterého se poslední 
roky díváme ze zadu. Cílem bylo zkusit zlomit dlouhodobou 
horší bilanci s těmito týmy a urvat třetí místo za Slováky 
a Žíznivými saněmi. Po nasednutí do lodi nás proud nesl dolů 
na start, ani jsme nemuseli pádlovat. Tím, že se závodilo proti 
proudu, bylo jasné, že to bude sakra bolet. Skončili jsme druzí 
za Slováky z Trenčína. Opojeni výborným umístěním z krátké 
trati, jsme šli na 1000 metrů. Na kormidlo jsme si vzali organi-
zátora Aleše, který řeku zná jako své boty. Tato kombinace 
byla prověřena už řadou závodů a Aleš nám svým kormidel-
nickým umem znovu pomohl. Nikdo nemá lepší čas než my. 
Máme skalp Slováků i Alešova mateřského týmu, byl to histo-
rický úspěch (něco jak když… Baník poráží Barcelonu). 

Normálně jezdíváme závody jednou za měsíc, ale teď jsme 
jezdili co 14 dní. Závody 21. srpna, ve Žďáru nad Sázavou. 
Tento závod měl být jako odpočinkový, takže jsme oslovili lidi 
z našeho okolí – úplné nováčky. Dali jsme možnost bývalým 
členům, aby si s námi znovu zajeli na velké lodi. Na těchto 
závodech jsme měli krásný fanklub v podobě deseti dětí, kte-
ré si závody užily možná ještě více než my. 

Znovu jsme měli pauzu pouze 14 dní a 4. září jsme zorgani-
zovali na koupališti ve Zbýšově Dračí Války. Posádek bylo 
o něco méně než loni, ale opět nám vyšlo počasí a všichni, 



kteří se přišli podívat nebo zazávodit, si přišli na své. 

Pokušení zúčastnit se vrcholné akce Mistrovství české re-
publiky v asociaci ČADL (Česká asociace dračích lodí) v nás 
dozrálo a přihlásili jsme se. Naštěstí jsme jeli závody 
v Kunovicích a v Brně, díky kterým jsme se kvalifikovali. 
19. září jsme tak vyjeli na umělý kanál na řece Labi v Račicích. 
S organizátory jsme se domluvili, že nám umožní si dát brzy 
ráno před závody ještě předstartovní trénink, abychom se 
s kanálem mohli seznámit. Foukalo, mrholilo, byla zima, ale 
nikoho ani nenapadlo, že by ranní trénink vypustil. Cítili jsme 
formu a chtěli jsme ji porovnat s elitní konkurencí. Na závody 
dokonce přijeli polští mistři z Bydgoszcze a šampioni v bazé-
novém přetlačování z Wroclawi. Na krátké 200metrové trati 
jsme si vyjeli 13. místo, dostali jsme se do finále B, umístění 
bylo trošku zklamání, ale finálová jízda byla tak vyrovnaná, že 
jsme mohli klidně skončit sedmí. Na kilometrové trati jsme 
si ale spravili chuť, dojeli jsme loď, která startovala 20 sekund 
před námi. Bohužel se nám ji nepodařilo předjet, což nás stálo 
lepší umístění. Bylo z toho 8. místo a skalp polského týmu 
z Wroclawi. 

Hned týden na to bylo 25. září další Mistrovství republiky 
konkurenční asociace ČSDL (Český svaz dračích lodí). Tyto 
závody nebyly v našem plánu, ale plni pozitivních zážitků jsme 
cítili šanci. Startovat mělo méně elitních týmů a byli jsme ve 
formě. Mysleli jsme si na bednu. Dostali jsme se na 200me-
trové trati do finále A, dle rozjížděk jsme měli možnost urvat 
druhé místo. Bohužel, poslední jízda se nám nepovedla 
a skončili jsme čtvrtí. V týmu bylo po dojetí cítit zklamání, byli 
jsme hodně blízko k historickému úspěchu. Měli jsme však 
možnost na reparát, na kilometrové trati. Dlouhá trať nám 
letos šla a jsme v ní hodně silní. Lodě startovaly intervalově 
za sebou. Měli jsme výhodu, že jsme startovali jako první, 
nemělo by se tak stát, že nás zablokuje pomalejší loď před 
námi. Chtěli jsme potvrdit, že máme na bednu a závody jsme 
rozjeli ve frekvenci krátké tratě. Věřili jsme si, že to v tomto 
tempu zvládneme až do cíle. Vyjeli jsme z třetí poslední zatáč-
ky do cílové rovinky. Loď, která startovala po nás, byla daleko 
za námi. Jásali jsme, že jedeme pro bednu. Místo, abychom 
po výjezdu jeli rovně, loď se stočila prudce doleva. Dostali 
jsme se do protisměru. Co se děje? Něco se stalo, utíkal nám 
drahocenný čas, kormidelnice loď srovnala do správného 
směru, sice jsme ztratili čas, ale znovu jsme zabrali a chtěli jet, 
když ne o umístění, tak o čest. Znovu jsme se však stočili do 
protisměru. Při plném záběru jsme nebyli schopni jet rovně 
a táhlo nás to do leva. Kormidelnice prohlásila, že není schop-
ná při plném tempu udržet kormidlo ve směru jízdy a na půl 
plynu jsme se vrátili k molu. Cílem jsme vůbec neprojeli. Zjisti-
li jsme, že si kormidelnice špatně uvázala kormidlo, v poslední 

zatáčce nevydrželo a zajelo do vody. Samozřejmě jsme chtěli 
opakovat jízdu, ale věděli jsme, že dle pravidel to není možné. 
I když jsme kormidelnici měli půjčenou od organizátorů, byl to 
dle pravidel náš problém, že jsme neměli vlastního. 
(Dlouhodobě se nám nedaří vychovat si vlastního kormidelní-
ka, který by byl konkurenceschopný s těmi zapůjčenými.) 
Po bleskové poradě nám organizátoři výjimečně umožnili jíz-
du opakovat, ale museli jsme jet hned bez odpočinku. Nevá-
hali jsme ani minutu a znovu nasedli do lodě, aby si to náho-
dou někdo nerozmyslel. Původní kormidelnice se omluvila 
a měla strach s námi znovu jet. Oslovili jsme Aleše, který 
s námi zajel úžasně závody v Uherském hradišti. Celý břeh 
se díval, co v opravné jízdě předvedeme. Zabojujeme, nebo 
jsme se v první jízdě ze všeho vydali? Nás to však nezlomilo, 
chytli jsme nabídnutou šanci za pačesy. Říká se, že když ne-
můžeš, tak ještě třikrát můžeš. Po dojetí k nám přišli lidé 
z konkurenčních posádek a plácali nás po ramenou. Čekali 
jsme na časomíru a uslyšeli, že máme třetí nejlepší čas, 
na druhou posádku, za kterou jezdí Aleš, nám chyběla sekun-
da. Šel jsem se zeptat kapitána čtvrté posádky, kterou jsme 
odsunuli z bedny, jestli nevznese protest, naštěstí ne. Ocenil 
náš přístup a výkon a sportovně uznal porážku. 

Závodní shon pokračoval opět následující týden, finišovali 
jsme posledním závodem sezóny. Prestige cup, byl to závod 
na 2,5 km na řece Svratce v Brně. Elitní týmy byly na závodech 
v Praze a dokončovaly si svůj Český pohár. Namlsaní 
z předchozího týdne jsme chtěli tyto závody vyhrát. Nastoupili 
jsme do předposlední rozjížďky, po dojetí jsme měli suve-
rénně nejlepší čas. Jely po nás už jen posádky, které nás letos 
nebyly schopné porazit. Možná nám chyběla troška pokory. 
Už jsme se viděli s pohárem pro nejlepšího. Tým Azuma se-
však nechtěl nechat v posledním závodě zahanbit a o sekundu 
nás porazil. Věděli jsme, že jsme šli v závodě na krev, ale když 
jsme viděli bílé strhané obličeje a jednoho jejich borce, jak 
přes bort lodi krmil ryby, museli jsme uznat, že do toho dali 
o něco více. 

Sezona je za námi, i přes rozpačitý začátek byla velice 
úspěšná. Nakoukli jsme mezi republikovou elitu, posunuli náš 
tým na úroveň, kde jsme ještě nebyli. Dává nám to veliký zá-
vazek do příští sezony. Ukázalo nám to také, kde jsou naše 
slabiny. Chybí nám vlastní kormidelník a po Covidovém roce 
také širší základna. 

Pokud máte zájem, oslovte nás, nemusíte hned na závody, 
vyjedeme si pohodovou jízdu třeba na Veveří – holky ze Za-
křan by mohly vyprávět. Podobné akce bychom chtěli udělat 
na začátku sezony 
minimálně dvě. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Jindřich Hruška za 

tým dračích lodí – 



Přátelé a příznivci zakřanského fotbalu, rád bych vás se-
známil s tím, co se v posledních měsících odehrálo v našem 
klubu. Po nedokončené sezóně v loňském roce se aktuální 
sezóna 2021/2022 prozatím odehrála bez přerušení. V sou-
časné době je odehraná polovina utkání a doufejme, že bude 
i dokončena. 

Aktuální stav tabulky můžete vidět níže. Bodový stav jed-
notlivých klubů byl opravdu nepatrný a tak některé kluby 
posouvalo v pořadí i rozdílné skóre nebo vzájemné zápasy. 
11. pozice v tabulce není zvlášť radostná, ale jelikož jsme 

v polovině sezóny, je určitě předčasné vyvozovat nějaký zá-
věr. Jak jsem zmínil v předchozí zprávě, je určitě důležitější v 
tuhle chvíli, že klub Sokol Zakřany se i přes veškeré překážky 
ať už různých vládních omezení, absencí hráčů ze zdravot-
ních důvodů, nebo obecně nedostatkem mladých fotbalistů, 
udržel v chodu a může nadále pokračovat v činnosti. Nejen 
výsledky, ale hlavně radost ze hry samotné je teď důležitá 
a můžeme si jen přát a dělat vše pro to aby nám ji aktuální 
komplikace nezhatila.  

Co se týče našeho hřiště a obecně zázemí Sokola Zakřany, 

Volejbal (z anglického slova volley-
ball, kde volley znamená přímé odehrá-
ní míče bez doteku země – česky volej – 
a ball znamená míč), neboli odbíjená, je 
týmový míčový sport. Je mi ctí, že u nás 
v naší obci tento sport existuje a v le-
tošním roce oslavil 25. výročí trvání, 
navíc v roce, kdy český volejbal slaví 
100 let. Obrovský mezník party lidí re-
prezentující obec a přitom zachovávající 
body kamarádství, přátelství a prvky 
kolektivu. Chtěl bych tímto příspěvkem 

poděkovat všem, kteří se kdy na chodu zakřanského volejbalu podíleli a současným, 
za jeho nádherné bytí. Máme toho ještě hodně, hodně před sebou a děkujeme 
všem, kdo nám fandí a s námi sympatizují. Po tradičním turnaji s Křepicemi a po 
zápase se Zbýšovem nás čeká náš tradiční turnaj "Xenia Cup". 

Vážení, v zastoupení všech volejbalistů vám děkuji za letošní rok a přejeme všem 
vše nejlepší v novém roce 2022.                                                                                                 

Igor Pospíšil 



Vážení spoluobčané, v minulém vydání jsme vás informovali 
o pomalém obnovení naší činnosti… A opravdu tomu tak je. 
S trochou nadsázky lze říci, že září připomínalo sčítání ztrát po 
bitvě. Bohužel hodně děvčat si odvyklo na pravidelný pohyb a vrátit 
se k němu je těžké. V současné době máme tedy ve svých řadách 
7 děvčat z kategorie kadetky (8-11), starších juniorek (12-14) je 8 
a za seniorky (15 a více) se připravují 4 sólistky. Je to tedy velice 
smutné. Ale jak jsme zjistili, s tímto problémem se potýká více sku-
pin. Nebojte se, i tak se máte na co těšit. Připravujeme několik mi-
niformací samozřejmě s hůlkou, která je u nás v klubu stále nejoblí-
benějším nářadím, dále s třásněmi a vlajkou, která je pro nás no-
vým náčiním. Dále chystáme asi 10 sólových vystoupení 
v juniorkách a seniorkách. Makáme na plné obrátky, ať se vám mů-
žeme představit v plné kráse. 

Co je na druhou stranu velice pozitivní, tak na nábor přišlo krás-
ných 14 nových holčiček od 4 do 7 let. Pevně doufáme, že je mažo-
retkový sport zaujme a vydrží s námi v tělocvičně a vychováme 
si z nich úspěšné mažoretky, jak tomu bylo v minulých letech. Chtě-
li bychom ale upozornit, že stále mezi sebe přijímáme nové členky. 
Takže pokud doma máte malou tanečnici a stále váháte, nebo zná-
te někoho, kdo zmeškal náš nábor, neváhejte a přijďte se podívat 
na trénink- každé pondělí od 16 do 17.30 hodin. Nebo nás kontak-
tujte přes Facebook – Mažoretky Zakřany, či telefonicky na čísle 
722 922 923. 

Dále bychom chtěli touto cestou velice poděkovat Klubu seniorů 
Zakřany, kteří ukončili svou činnost a věnovali nám finanční obnos 
jako sponzorský dar. Nakoupili jsme holkám nové mikiny, abychom 
se na soutěžích lépe zviditelnili a reprezentovali naši obec. Ještě jednou tedy mnohokrát děkujeme, vážíme si toho.  

Závěrem vás chceme informovat o našich plánech na příští rok: začátkem března budeme pořádat náš tradiční mažoretkový 
ples, v dubnu snad změříme síly se soupeřkami na prvních soutěžích a také chceme opět samy pořádat soutěž v Ivančicích. 

A protože se blíží čas adventní, dovolte, abychom vám popřáli krásné Vánoce, šťastný nový rok, ve kterém se snad vše vrátí 
do normálu, a splní se nám všem to, co si přejeme a plánujeme. 

trenérky Klubu mažoretek Zakřany  

pokračujeme v udržování a přípravách na další zápasy. Podaři-
lo se nám v jezírku vytvořit značnou zásobu vody pro zavlažo-
vání hřiště a před zimou ještě bude provedeno každoroční 
zazimování areálu.  

Na závěr bych chtěl poděkovat obci Zakřany za podporu 
v současné době a popřát tak i dalším spolkům a klubům obce 
Zakřany, aby se jim podařilo pokračovat nebo třeba i znovu 
úspěšně odstartovat do dalších let. 

 

Stejně tak děkuji našim sponzorům a i Vám věrným fanouš-
kům a příznivcům TJ Sokola Zakřany, kteří nám projevujete 
podporu a jste s námi při našich utkáních. 

A jelikož se blíží i svátky vánoční a následně tak konec roku, 
který pro mnohé určitě nebyl jednoduchý, je na místě Vám 
všem jménem TJ Sokola Zakřany popřát krásné prožití vánoč-
ních svátků a do dalšího roku hodně štěstí, úspěchů a hlavně 
mnoho Zdraví. 

Děkujeme a těšíme se!     TJ SOKOL ZAKŘANY 





Abych byla přesnější, ze sálu Obecního úřadu se ozývá… 
hudba a zpěv. To znamená jediné, že opět připravujeme Živý 
Betlém, bez kterého si mnozí už ani neumí představit vánoční 
čas v Zakřanech. 

Pokud epidemiologická situace dovolí a nepotkají nás záka-
zy a omezení, výsledky našeho snažení vám předvedeme 
25. 12. v 17 hod před obecním úřadem.  

Už teď se můžete těšit na tradiční i netradiční koledy v po-
dání místní kapely s pracovním názvem Soubor Domorodých 
Amatérů (SODOMA). Pokud máte čas a chuť přidat do společ-
ného snažení i váš talent, nebo talent vašich dětí, rádi vás 
mezi sebou přivítáme a to každou středu od 18.30 v sále 
obecního úřadu.                                                                                                           

      Petra Grzebinská 

Již několik let první lednové dny tradičně patří Tříkrálové sbírce, pořádané Charitou ČR. Pokud 
epidemiologická situace dovolí, navštíví naše domácnosti tříkráloví koledníci osobně. V naší obci to 
bude o víkendu 8. –  9. 1. 2022. 

Z Oblastní charity Rajhrad, která je koordinátorem sbírky pro Brno-venkov, kam spadají i Zakřa-
ny, nám poslali zprávu, na co konkrétně bude sbírka v příštím roce určená. 

Hlavním příjemcem je hospic v Rajhradě, kde peníze využijí na: 

• financování rekonstrukce lůžkového oddělení A 

• financování dešťové kanalizace 

• pořízení nových zvonků u pacientských postelí 

• financování nového zadního vchodu/dveří s dálkovým ovládáním 

• financování nového výtahu u zadního vchodu 

Petra Grzebinská 
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